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Op donderdag 21 april 2022 hield de Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport en 

Media een hoorzitting over de gereglementeerde boekenprijs. 

 

De presentaties bij de toelichting zijn te vinden op de dossierpagina van dit com-

missieverslag op www.vlaamsparlement.be.  

I. Toelichting 

1. Vlaamse Auteursvereniging 

Carlo Van Baelen, onafhankelijk expert, heeft in zijn carrière in het boekenvak 

vijftig jaar meegemaakt van de honderd jaar waarin al sprake is van een geregle-

menteerde boekenprijs. Hij geeft nog voor de start van zijn toelichting mee dat hij 

het rapport van Ipsos ondermaats vindt en zonde van het geld.  

 

De spreker noemt de gereglementeerde boekenprijs een culturele correctie op de 

economische wetmatigheid dat vraag en aanbod elkaar uiteindelijk in een prijs 

zullen ontmoeten. Vandaar dat een decreet een gereglementeerde boekenprijs op-

legt voor het boek als cultuurproduct. “Books are different”, stellen de Engelsen. 

Boeken zijn niet vergelijkbaar met een tros bananen of een blik tomatenpuree.  

 

De gereglementeerde boekenprijs, die decretaal is vastgelegd, fixeert de korting 

die een verkoper kan toekennen op de prijs die de uitgever of importeur heeft 

bepaald, op maximum 10 procent in de eerste zes maanden na publicatie. In de 

memorie van toelichting bij het decreet staat het doel beschreven als: een divers 

boekenaanbod in stand houden; en een accent leggen op Nederlandstalige titels 

en op het literair-culturele segment.  

 

Ten tweede beoogt het decreet een vergrote toegankelijkheid van het boekenaan-

bod bij het publiek door de boekhandelskanalen een breed aanbod met de nodige 

productkennis en service te laten ontplooien.  

 

Economisch is het hoofddoel van de gereglementeerde boekenprijs een verbetering 

van het rendement. De cases in ‘Andermans zaken’ met Kamal Kharmach hebben 

uitgewezen dat niet zozeer de omzet of afzet, maar wel het rendement bepaalt of 

een zaak overleeft. Het herstel van het rendement is dan ook een uitdrukkelijke 

doelstelling, door het mechanisme van interne subsidiëring mogelijk te houden. 

Het mechanisme was onderuitgehaald door de grote kortingen op bestsellers. 

Boekhandels verloren noodzakelijke winsten en dus ook de mogelijkheid om ze in 

de minder winstgevende publicaties te investeren.  

 

Carlo Van Baelen benadrukt dat de gereglementeerde boekenprijs geen herstel-

maatregel is, en niet zal goedmaken wat de vorige jaren vernietigd is. Wel heeft 

hij tot doel om aangetoonde negatieve effecten minstens een halt toe te roepen. 

1.1. Voorgeschiedenis 

Vanaf de oprichting in 1929 van VBVB, de voorloper van Boek.be, is er een intern 

reglement in voege getreden over het handelsverkeer, om door uitgevers en im-

porteurs vastgelegde verkoopprijzen te handhaven. Toen is het principe van de 

collectieve verticale prijsbinding vastgelegd. Binnen de sector geldt dan de af-

spraak dat de verkopers zich aan die verkoopprijzen houden. In die fase ging het 

om een privaatrechtelijke regeling, een herenakkoord tussen de marktpartijen.  

 

In 1949 werd dat akkoord nog versterkt door de overeenkomst tussen de VBVB en 

de Nederlandse tegenhanger VBBB, die de prijsbinding ook over de grens tussen 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=14829
http://www.vlaamsparlement.be/


1321 (2021-2022) – Nr. 1 5 

  Vlaams Parlement 

Vlaanderen en Nederland deed gelden, en extra toepasbaar maakte op geïmpor-

teerde boeken.  

 

In 1984 heeft het Europees Hof van Justitie de overeenkomst van 1949 onverbin-

dend verklaard. Een toetsing aan het Europese verdragsrecht leidde tot de conclu-

sie dat er geen verticale prijsbindingen mogen gelden op grensoverschrijdend 

handelsverkeer. Dit maakte het onmogelijk om in het Nederlandse taalgebied de 

import – toch wel de meerderheid van de Vlaamse markt – binnen het systeem 

van de vaste boekenprijs te houden. Het Europees Hof heeft toen wel toegevoegd 

dat ondanks de onmogelijkheid van een privaatrechtelijke regeling, de overheden 

van de lidstaten nog altijd publiekrechtelijke maatregelen mogen uitvaardigen om 

culturele waarden te beschermen. Daardoor blijft een vaste of gereglementeerde 

boekenprijs mogelijk mits ingevoerd door de overheid en gelegitimeerd vanuit de 

culturele waarde.  

 

In 1990 heeft Carlo Van Baelen op vraag van de Nederlandse Taalunie een verge-

lijkende studie uitgevoerd tussen de Vlaamse en Nederlandse boekenmarkt van 

1978 tot 1990. In de Vlaamse boekenmarkt was er in die periode geen reglemen-

tering van de boekenprijs. De studie bracht aan het licht dat in die periode 60 

procent van de Vlaamse boekhandels is gesloten, tegenover maar 15 procent van 

de Nederlandse. De prijsstijging in Vlaanderen lag 7 procent boven de inflatie, en 

in Nederland 2 procent. Qua titels bleken de moeilijkere genres in Vlaanderen veel 

minder in het nieuwe aanbod vertegenwoordigd dan in Nederland.  

 

Nog uit dezelfde studie is gebleken dat importeurs ter compensatie de wisselkoers 

voor de Nederlandse gulden op 20 Belgische frank hadden bepaald, hoewel de 

eigenlijke koers maar 18 Belgische frank bedroeg. Op die manier bouwden de im-

porteurs een marge in om enig rendement over te houden. In de referentieperiode 

zijn de Nederlandse boekenprijzen gestegen met gemiddeld 21 procent, en de 

Vlaamse met 36 procent. Door de toekenning van kortingen had de consument een 

prijsvoordeel op een heel beperkt aantal populaire titels, maar Carlo Van Baelen 

heeft in zijn studie aangetoond dat dit maar mogelijk was door heel wat boeken 

duurder te maken. De slotsom was dat de afwezigheid van een vaste boekenprijs 

in Vlaanderen heel nadelig uitviel voor alle Vlaamse spelers – uitgevers, impor-

teurs, boekhandels – en voor de Vlaamse consument. 

 

Na deze de-facto-opheffing is de boekensector het beleid voortdurend blijven ver-

zoeken om een soort van vaste boekenprijs te introduceren. Journalisten noemden 

die bij elke Boekenbeurs terugkerende vraag zelfs een running joke. Weg is het 

thema dus nooit geweest.  

 

Nederland, dat al een privaatrechtelijke regeling had, heeft in 1997 ook bij wet een 

ontheffing voor de boekensector ingediend op de wet betreffende de economische 

mededinging. Vanaf dan geldt daar wettelijk een vaste boekenprijs. Intussen is die 

wetgeving er tweemaal uitgebreid geëvalueerd, op een manier die Carlo Van  

Baelen als veel professioneler beoordeelt dan de Vlaamse evaluatie. De wet is dan 

telkens verlengd en blijft ook nu van toepassing.  

 

In 2014 heeft het BoekenOverleg bij herhaling op het federale niveau aangedron-

gen op de invoering van een gereglementeerde boekenprijs in België. Dat streven 

kwam terug in het regeerakkoord 2014-2019 van de Vlaamse Regering. In zijn 

beleidsnota Cultuur (Parl.St. Vl.Parl. 2014-15, nr. 126/1) heeft toenmalig minister 

Sven Gatz het vertaald als “de Vlaamse boekensector ademruimte geven om te 

blijven investeren in een rijk en divers aanbod”.  

 

Op initiatief van het kabinet-Cultuur heeft een werkgroep met vertegenwoordigers 

van de administratie, Boek.be, specialisten en juristen ontwerpteksten geschreven 

en uitgebreid besproken met direct betrokkenen zoals uitgevers, importeurs, 
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boekhandelaars, grootdistributie en bibliotheken. Dat uitgebreide consultatietra-

ject heeft uiteindelijk tot een ontwerp van decreet geleid (Parl.St. Vl.Parl. 2016-

17, nr. 945/5), dat het Vlaams Parlement op 23 december 2016 heeft goedge-

keurd. Het decreet voorziet in een evaluatie na vijf jaar. 

 

In 2017 kwam de Franse Gemeenschap met een soortgelijke regeling. Waar de 

Vlaamse regeling uitgaat van een bescherming gedurende zes maanden en een 

maximumkorting van 10 procent voor de boekhandel en 20 procent voor bibliothe-

ken, is dat in de Franse Gemeenschap respectievelijk twee jaar, 5 en 15 procent. 

In 2019 heeft de Kamer van volksvertegenwoordigers het samenwerkingsakkoord 

goedgekeurd dat het prijsbeleid voor het tweetalige Brussel vastlegt, zodat er nu 

een wettelijk kader is in heel België.  

 

Een dergelijke reglementering is geenszins een unicum in Europa, benadrukt Carlo 

Van Baelen. De spreker projecteert een lijst van de Europese landen met een wet-

telijke regeling en vermeldt daarvan Nederland, Frankrijk, Italië, Oostenrijk,  

Griekenland en Portugal. In Duitsland en Noorwegen houdt nog een privaatrechte-

lijke regeling stand.  

1.2. Onderzoeksrapport 

Vervolgens gaat Carlo Van Baelen in op het Ipsosonderzoeksrapport, dat volledig 

gebaseerd is op de metingen door GfK van de geregistreerde verkoop in Vlaande-

ren aan de consument. De spreker heeft twijfels bij de bewering dat GfK algemene 

uitspraken over de markt kan doen omdat het 89 procent daarvan zou bereiken. 

Zo leert een rondvraag bij de boekhandels van Confituur dat minder dan de helft 

van de onafhankelijke boekhandels zijn cijfers meedeelt aan GfK. De cijfers van de 

onafhankelijke boekhandels moeten dus niet met 1,1 maar met 2 vermenigvuldigd 

worden, concludeert Carlo Van Baelen. Daarnaast ontbreekt de nochtans belang-

rijke factuurverkoop aan onder andere bibliotheken en scholen, die bij de onafhan-

kelijken bijna een kwart van de omzet uitmaakt. 

 

Voorts is er een disruptieve stijging van het anderstalige aandeel waargenomen: 

met 48 procent op vijf jaar tijd. Dat aandeel is decennia jaar lang 10 procent ge-

bleven maar dan op die korte termijn naar 14,5 procent gestegen. Het doet de 

spreker vermoeden dat er iets gewijzigd is aan de steekproef. Volgens hem is de 

verklaring dat GfK Amazon Duitsland en Amazon Luxemburg als spelers heeft toe-

gevoegd aan de rapporteringsperiode 2016-2020. 

 

Een andere fout is dat het corona-effect niet is geneutraliseerd. In de plaats van 

te vergelijken in de tijd, zou men dat moeten doen met de voor de hand liggende 

controlegroep Nederland, die voor een groot stuk met dezelfde productie en markt-

omstandigheden te maken heeft. Het rapport spuit cijfers onder het mom van ‘me-

ten is weten’, maar dat adagium geldt alleen als men ook verklaringen zoekt en 

verbanden legt. Dat doet het rapport echter niet. Geen enkele tabel is gelabeld. 

Men moet telkens naar de tekst terug om die te interpreteren. 

 

Voorts is er sprake van flagrante tekorten op het vlak van sectorkennis. Zo wordt 

geen rekening gehouden met de Nederlandse btw-stijging van 3 procent in de on-

derzoeksperiode, die uiteraard effect heeft gehad op de prijzen in België. Die waren 

ondanks het verschil in btw gelijk aan de prijzen in Nederland. Door het overschrij-

den van de psychologische drempel van 20 euro steeg die prijs bovendien niet 

proportioneel en licht, maar ineens naar 22,50 euro. Datzelfde gebrek aan sector-

kennis blijkt uit de verbazing over het feit dat uitgevers kortingen toekennen aan 

boekhandels. Daarnaast speelt in de vastgestelde gemiddelde prijsstijging natuur-

lijk ook het effect van de invoering van de gereglementeerde boekenprijs, die juist 

als doel had om de grote kortingen weg te halen. 
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De sterk in de verf gezette stijging van de internetverkoop noemt de spreker een 

corona-effect, dat zich niet alleen bij boeken voordoet. Bpost heeft in 2020 bijna 

45 procent meer pakjes verwerkt, de omzet van bol.com steeg met 21 procent en 

de totale onlineverkoop in België met 41 procent. Waarom zou dat anders zijn in 

de boekensector? Het is geen toeval dat zowel Amazon als bol.com hun debuut op 

de onlinemarkt hebben gemaakt door boeken te verkopen, aangezien die gestan-

daardiseerd zijn, gemakkelijk in de postbus kunnen en laag geprijsd zijn. De spre-

ker erkent wel dat de sluiting van boekhandels in de eerste lockdown de 

verschuiving naar de internethandel heeft versterkt. 

 

Helemaal gek vindt Carlo Van Baelen de rapportage over het aandeel van Vlaamse 

uitgevers en Vlaamse auteurs. Terwijl in 2016 grondige deskresearch werd gedaan 

naar welke titels betrekking hadden op Vlaamse uitgeverijen en auteurs, werd in 

het evaluatierapport van 2020 besloten om uitspraken te doen over alleen diezelfde 

uitgevers en auteurs. Dat zou vergelijkbaar zijn met de olympische prestaties van 

de Belgische atleten in 2021 beoordelen aan de hand van de deelnemerslijst van 

2016. Carlo Van Baelen kwalificeert dit hele hoofdstuk van het rapport dan ook als 

onzin en laat in het midden of onkunde, onverschilligheid of gemakzucht aan de 

basis heeft gelegen. Ook de steekproef in het kwalitatief onderzoek van boekhan-

dels is compleet onvergelijkbaar. In die van 2016 hebben de zelfstandige boek-

handels een groot aandeel, in de nieuwe de ketens.  

 

De spreker vat samen dat de cijferbrij zelden wordt geanalyseerd, en dat er niet 

wordt gezocht naar verklaringen of naar minimale duiding. Als een student van zijn 

cursus kmo-marketing aan de Universiteit Hasselt hem dergelijk rapport als eind-

proef had voorgelegd, was die zelfs niet toegelaten tot de verdediging, stelt Carlo 

Van Baelen, die betreurt dat aan zoiets 35.000 euro is besteed. 

 

Ook de essentie ontbreekt: er gebeurt geen toetsing aan de doelstellingen van de 

gereglementeerde boekenprijs, terwijl dat net de bedoeling was. Het enige wat 

werd afgeleverd, is die bedenkelijke cijferbrij. In Nederland waren de evaluaties 

wel even anders. Die bekeken ook de alternatieven van de vaste boekenprijs, en 

concludeerden dat dit het meest geëigende instrument blijft om de vermelde doel-

stellingen te bereiken. 

 

In tegenstelling tot het rapport heeft Carlo Van Baelen die vergelijking wel ge-

maakt, met Nederland als controleland en bovendien in dezelfde periode, waardoor 

het coronaeffect is geneutraliseerd. Hij toont hoe de afzet in beide landen vrijwel 

gelijkmatig is gedaald. Voor Nederlandstalige boeken is de daling iets groter in 

Vlaanderen, maar de omzet is wel ongeveer gelijk. De omzet van Nederlandstalige 

literair-culturele titels is in gelijke mate gestegen, wat een van doelstellingen was. 

De omzet van Nederlandstalige kinder- en jeugdboeken is overal gestegen. De prijs 

van het Nederlandstalige boek is in Vlaanderen gestegen met 14,1 procent, in  

Nederland met 13,3 procent. Het aantal exemplaren per titel is gedaald met res-

pectievelijk 11 en 12 procent. 

 

De spreker besluit dat, anders dan in 1990, de effecten in Nederland en Vlaanderen 

voor een groot deel gelijklopend zijn. Ze zijn dus voor een groot deel te verklaren 

door de invoering van de gereglementeerde boekenprijs. 

 

Wat de mogelijke verbeteringen aan het decreet betreft, vermeldt Carlo Van Baelen 

ten eerste het handhavingsbeleid, waarop hij weinig zicht heeft. Is een geschillen-

commissie actief? De procedure voor klachtensignalering is alvast niet duidelijk. Er 

zijn geen publicatie van behandelde klachten en beslissingen, geen reglement van 

inwendige orde en geen afdwingbaarheid van arbitrage. 
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Voorts pleit Carlo Van Baelen als extern waarnemer voor:  

− de verlenging van de beschermingsperiode van zes maanden naar één jaar;  

− accuratere definities van decretale begrippen, om achterpoortjes te sluiten; 

− een duidelijker omschrijving van gratis diensten aan de eigen boekensector;  

− de beperking van het kortingspercentage voor leveringen aan bibliotheken, zo-

wel binnen de termijn van zes maanden na publicatie als nadien.  

 

Waarom moet dat laatste percentage in Vlaanderen 20 procent bedragen, terwijl 

het in Frankrijk maar 9 procent is en in de Franse Gemeenschap 15 procent voor 

de totale levertijd van een boek, vraagt de spreker zich af.  

2. BoekenOverleg 

Paul Hermans, directeur van Literatuur Vlaanderen, spreekt vandaag namens het 

BoekenOverleg en brengt een gedeelde presentatie met Carlo Van Baelen. Paul 

Hermans gaat specifiek in op de toetsing aan de doelstellingen van de reglemen-

tering. Hij wijst erop dat de Europese uitgeversfederatie in haar beleidsverklaring 

het belang van een landelijk ingestelde boekenprijsregeling erkent. Heel wat Eu-

ropese landen passen het principe toe. Nederland heeft tot genoegen van de sec-

tor, inclusief de uitgevers, de maatregel in september 2022 met vier jaar verlengd.  

 

Uit het onderzoek blijkt op zijn minst dat het doel om een divers boekenaanbod in 

stand te houden, wordt gehaald. In Vlaanderen heeft zich een omzetstijging voor-

gedaan van zowel Nederlandstalige titels in het algemeen als van Nederlandstalige 

literair-culturele titels. Voor die laatste categorie bedraagt de stijging zelfs 16 pro-

cent, zoals ook in Nederland het geval is. Het niet literair-culturele segment is in 

omzet gedaald. Binnen het literair-culturele segment doen met name de literaire 

titels het erg goed, in zowel omzet als afzet.  

 

Corona heeft uiteraard geleid tot minder nieuwe titels, door vertraging of uitstel 

van publicatie. Ook dit is op de literair-culturele titels minder van toepassing. Ge-

lijklopende effecten zijn waar te nemen in Nederland. De KVB is enthousiast over 

de verlenging van de wettelijke regeling. Ze noemde die zeker in coronatijden be-

langrijk voor een bloeiend boekenlandschap.  

 

De tweede doelstelling van de gereglementeerde boekenprijs bestaat erin de toe-

gankelijkheid van het boekenaanbod bij het publiek vergroten. In dat verband is 

het stijgende aandeel van de internetverkoop een evidentie. Het fenomeen bestond 

al voor de coronacrisis maar is er wel door versterkt. Het doet zich echter niet 

exclusief bij boeken voor en is zeker geen gevolg van de gereglementeerde boe-

kenprijs. Het is een algemeen markteffect, dat zelfs groter is buiten dan binnen de 

boekensector. 

 

Afgezien van het internet stijgt het marktaandeel van de zelfstandige boekhandel. 

Dat van de ketens blijft stabiel. Zij zijn de grootste afnemers van de uitgever. Dat 

het aandeel van de grootdistributie daarentegen afneemt, toont net de effectiviteit 

van de gereglementeerde boekenprijs aan. De grootdistributie, die geen voorraad-

risico neemt, focust zich op een klein en veeleer goedkoop deel van de titelproduc-

tie. In een totaal vrije markt heeft dit segment door zijn grotere inkoopmacht en 

interne subsidiëring bij voorbaat gewonnen bij een prijzenoorlog. Door de ver-

laagde druk van discounters op uitgevers blijft die negatieve prijsspiraal achter-

wege en worden er ook minder prijzen kunstmatig verhoogd, wat beter is voor de 

consument. De concurrentie verdwijnt allesbehalve, maar spitst zich toe op andere 

elementen dan de prijs: productkwaliteit, vakkennis, aanbod, informatie enzo-

voort. 

 

De regeling biedt volgens Paul Hermans dan ook geen vrijgeleide, maar introdu-

ceert een bewuste vrijstelling van prijsfetisjisme voor culturele en literaire 
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vrijmoedigheid, zoals Carlo Van Baelen het al eens heeft genoemd. Zonder gere-

glementeerde prijs daalt het aantal kwaliteitsboekhandels en verschraalt de diver-

siteit. Vandaag rapporteren echter bijna alle boekhandels een gelijke of verhoogde 

omzet ten aanzien van 2016. Er verdwijnen geen boekhandels meer, er komen er 

bij.  

 

Het lijkt misschien paradoxaal dat de vaststelling van de verkoopprijs of de beper-

king van de korting positief is voor boeken en lezen, maar een overheidsbeleid dat 

ook het belang inziet van andere waarden, brengt bewust correcties aan op de 

strikt economische logica. De gereglementeerde boekenprijs is weliswaar niet het 

ultieme redmiddel voor alle uitdagingen van het genre internationale e-commerce, 

maar alleszins een belangrijke basisvoorwaarde, concludeert Paul Hermans. Het is 

aan de sector om op dat fundament collectief verder te bouwen. Professor Geert 

Buelens heeft in zijn onderzoek aan de universiteit van Utrecht immers samenwer-

king als een van de breedst gedeelde waarden van de Nederlandse boekensector 

aangeduid in het streven naar een versterking van de sector postcorona.  

3. Groep Algemene Uitgevers 

Vé Bobelyn, voorzitter Groep Algemene Uitgevers, leidt haar toelichting in met de 

premisse dat de Groep Algemene Uitgevers steeds naar een divers en breed aan-

bod streeft. Een belangrijke doelstelling is de bescherming van Nederlandstalige 

publicaties, het enige verdienmodel voor een Vlaamse uitgever. Voorts streven de 

uitgevers naar een verhoogde toegankelijkheid van het boekenaanbod bij het pu-

bliek door promotie bij een groot aantal verkooppunten, in samenspraak met de 

boekhandels. Nog een doelstelling van de gereglementeerde boekenprijs is de be-

scherming van de kwaliteitsboekhandel. In dat verband was Vé Bobelyn erg blij 

met het einde van de coronabeperkingen en de nieuwe bloei van de sector. 

 

Ook de uitgevers plaatsen vraagtekens bij de vermelde evaluatie. Zo blijft de vraag 

naar het effect op het hele ecosysteem onbeantwoord. Hoe zit het met de boek-

handels en verkooppunten? Elke boekhandel heeft een eigen specialisatie. Hoe zit 

het met: de Vlaamse uitgeverijen die actief zijn op de Vlaamse boekenmarkt; en 

met de productie, de afzet en de aanwezigheid in boekhandel van genres, titels en 

totale aanbod?  

 

Patrick Boeykens, directeur Groep Algemene Uitgevers, kan voor een deel de kri-

tiek van Carlo Van Baelen op Ipsos volgen, maar niet die op GfK, aangezien het 

heel betrouwbare cijfers aanlevert, waarvoor uitgevers ook betalen. Ze toetsen de 

cijfers aan hun eigen data. De spreker veronderstelt dat ook de boekhandels dat 

doen. Een vergelijkbare boekenkennis is bij Ipsos duidelijk niet aanwezig. 

 

Tussen 2016 en 2020 zien de uitgevers een omzetgroei van in totaal 11 procent, 

met als verklaringen onder andere de Nederlandse btw-verhoging en de inflatie. 

Zorgwekkend is echter de afzetdaling met meer dan 440.000 exemplaren. Het 

aantal verkochte boeken in het literair-culturele segment is wel met 3,7 procent 

gestegen, terwijl de kinderboeken een onrustwekkende daling met 7 procent heb-

ben laten noteren, wat vragen over de leesbevordering oproept. 

 

Patrick Boeykens vermeldt een daling van de Nederlandstalige afzet met 7 procent, 

wat zowel auteurs als uitgevers zorgen zal baren. Het aantal verkochte exemplaren 

in het literair-culturele segment bereikt in dit deel van de markt net een status 

quo. De spreker verduidelijkt dat het niet om het aantal titels gaat, maar om het 

totaal aantal verkochte boeken. Het gemiddelde aantal verkochte exemplaren van 

nieuwe literair-culturele titels daalde in 2020 naar 122 stuks per titel, terwijl dat 

in 2016 nog 297 bedroeg. Voor een uitgever die het risico van publicatie neemt, 

heeft een dergelijke daling met 60 procent in de eerste twaalf maanden na publi-

catie, uiteraard een forse impact. 
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In de genoemde periode zijn de afzet en de omzet van de boekhandelketens geheel 

tegen de doelstellingen van de gereglementeerde boekenprijs gedaald: met res-

pectievelijk 20 procent en 16 procent. Hun marktaandeel in omzet is gedaald van 

bijna 63 procent naar bijna 48 procent. Ook bij de zelfstandige boekhandelaars is 

de afzet gedaald, maar zij kenden een omzetstijging van bijna 5 procent. Hun 

marktaandeel van rond de 4 procent houdt gelukkig goed stand. Terwijl het aan-

deel van de Vlaamse uitgevers in de omzet op de Vlaamse boekenmarkt in 2016 

nog 39 procent bedroeg, was dat in 2020 gedaald tot 35 procent, of nog maar net 

meer dan een derde. Bij de nieuwe titels in 2020 bestaat 60 procent van de omzet 

uit import. In het literair-culturele segment is dat zelfs 72 procent. Het rapport 

houdt echter geen rekening met de wijziging van het consumentengedrag tussen 

2016 en 2020. De uitgevers zien dan ook maar een beperkt aantal positieve punten 

in de hele reglementering van de boekenprijs.  

 

De daling van de boekenverkoop bij entertainmentspecialisten zoals speelgoedwin-

kels bedraagt 40 procent, of 3,8 miljoen euro. De totale daling van de boekenver-

koop stemt enigszins opvallend overeen met de daling bij de entertainment-

specialisten. Van de totale daling met 440.000 exemplaren is 53 procent te situe-

ren bij de kinderboeken, of 238.000 exemplaren. Daarmee is ze enorm, aangezien 

kinderboeken ongeveer een vijfde van de boekenmarkt uitmaken. De conclusie is 

duidelijk: veel mensen kopen minder of geen kinderboeken meer.  

 

Een ander kanaal waarop de gereglementeerde boekenprijs een duidelijke impact 

heeft gehad, is dat van de algemene retailers. De daling in de markt bedraagt bij 

hen ongeveer 4 miljoen euro in de vermelde rapporteringsperiode, een jaar later 

zelfs bijna 5 miljoen euro. Door de prijs- en promotierestricties die de reglemen-

tering met zich meebrengt, zijn de retailers hun interesse in de boekenverkoop 

beginnen verliezen. Colruyt bijvoorbeeld is meer geïnteresseerd in producten 

waarop het zijn prijzenbeleid kan toepassen.  

 

Een gevolg van het verlies aan interesse bij de grote retailers Colruyt, Carrefour 

en Macro, is dat het aanbod bij de grootdistributeurs inmiddels gehalveerd is. In 

dezelfde periode waarin voor 5 miljoen euro minder boeken werden verkocht, leden 

de vier grootste Vlaamse uitgevers netto meer dan 4 miljoen euro omzetverlies. 

Dat is het equivalent van de verdwijning van 2,5 uitgeverijen, rekent de spreker 

voor, gebaseerd op de gemiddelde omzet in Vlaanderen van alle GAU-leden. Ook 

dit fenomeen heeft voor gevolg dat mensen minder of geen boeken kopen. 

 

Vé Bobelyn bevestigt dat de onlineverkoop door corona sterk is gestegen, ook al 

was men die weg al eerder ingeslagen. De onlineverkoop vond zijn oorsprong in 

de boekenverkoop, zij het dat die daarin nu geen al te prominent aandeel meer 

vertegenwoordigt. Van zodra de consument het kanaal heeft gevonden, wijzigt hij 

zijn gedrag niet zomaar. Het Ipsosrapport houdt daar echter geen rekening mee. 

In 2021 bedroeg het onlineaandeel gemiddeld 37,1 procent, maar voor sommige 

niches van boeken die elders moeilijk te vinden zijn, ligt het veel hoger. Voor be-

paalde genres is de toename zelfs zorgwekkend.  

 

Het onlineaanbod valt echter niet meer weg te denken. Spelers als Amazon be-

schikken over de grote middelen om uitgevers en hun aanbod onder druk te zetten. 

Consumenten doen zelf opzoekwerk en nemen beslissingen. De uitgevers hopen 

weliswaar dat een deel na corona terug naar de boekhandel gaat, maar een ander 

deel zal online blijven kopen. In het eerste kwartaal van 2022 is gebleken dat het 

aandeel van bol.com en de andere onlinespelers niet naar beneden is gegaan.  

 

Patrick Boeykens bespreekt de gevolgen voor de Vlaamse uitgeverijen. Simultaan 

met de toename van de onlineverkoop daalt het Nederlandstalige aandeel, wat de 

spreker in tegenstelling tot Carlo Van Baelen niet aan een gewijzigde steekproef 

wijt. GfK heeft al meegedeeld dat de toevoeging van de buitenlandse Amazonsites 
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verwaarloosbaar is. Ook binnen perfect vergelijkbare criteria bedraagt de stijging 

van het anderstalige percentage 33 procent. De boekenwinkels zullen wel beamen 

dat zich daar een fenomenale stijging heeft voorgedaan. Online is een gigantische 

internationale winkel opengegaan. Dat uit zich ook in de enorme toename van het 

aantal in Vlaanderen verkochte titels. 

 

Aan de Vlaamse kant ziet men als gevolg daarvan voor Nederlandstalig werk een 

daling van:  

− het aantal nieuwe titels;  

− het gemiddelde aantal verkochte stuks;  

− de totale afzet;  

− de totale omzet, van 73,7 naar 65 miljoen euro; 

− het literair-culturele segment.  

 

Patrick Boeykens concludeert dat de rentabiliteit voor zowel Vlaamse uitgevers als 

auteurs onder druk staat. Bovendien zijn nogal wat titels, zeker in de youngadult-

categorie, online al veel eerder in het Engels beschikbaar, en vaak ook nog met 

een goede korting.  

 

Patrick Boeykens herhaalt dat de doelstelling van de Vlaamse uitgeverijen blijft 

sporen met die van het decreet: een divers aanbod aan boeken breed en laag-

drempelig bij de mensen brengen, en leescultuur bevorderen. Dit laatste omvat 

echter ook de populaire uitgaven. Als die het leesplezier opwekken, zal de lezer op 

termijn misschien ook literatuur verkiezen. Vlaamse uitgevers zijn bovendien sterk 

in populaire genres van fictie, non-fictie, kinderboeken en strips. Ze hebben die 

inkomsten nodig, ook voor de ontwikkeling van literair werk en talent. De geregle-

menteerde boekenprijs heeft echter geleid tot omzetverlies, wat de genoemde 

doelstellingen in gevaar brengt. 

 

De directeur concludeert dat de uitgevers alle verkoopkanalen nodig hebben voor 

de gewenste brede toegankelijkheid voor alle doelgroepen. Er zijn nu eenmaal con-

sumenten die de weg naar de boekhandel niet vinden maar wel boeken kopen bij 

de algemene retailer. Hoe populair die boeken ook mogen zijn, ze zorgen op hun 

manier ook voor leesplezier. De spreker gewaagt van een economische noodzake-

lijkheid voor de uitgeverij.  

 

De markt van de laatste vijf jaar wordt geleid door de consument, die vaak winkelt 

waar hij voordeel vindt. Zo zal een consument al eens in een boekhandel rondneu-

zen en vervolgens een bestelling plaatsen bij een internetwinkel. Boeken worden 

ook in een impuls gekocht, nadat men een stapel zag liggen tijdens de wekelijkse 

inkopen in de supermarkt. Door de sterke reductie van het boekenaanbod op die 

plaatsen, heeft men die verkoop de laatste jaren zien verdwijnen.  

 

Daar komt bij dat buitenlandse onlinespelers de Vlaamse reglementering op het 

vlak van boekenprijs niet hoeven te volgen. Zo weigert bol.com die te onderschrij-

ven. 

 

Omdat er duidelijk minder boeken worden verkocht en ook minder Nederlandsta-

lige, vragen de uitgevers zich af waar de nagestreefde marktverbreding en leesbe-

vordering dan zijn gebleven. Waar is de impuls om meer te lezen? Er is een 

duidelijk omzetverlies bij boekhandelketens, Vlaamse uitgeverijen, en dus ook bij 

Vlaamse auteurs. 

 

Tot slot vermeldt Vé Bobelyn dat een groep uitgevers is bijeengekomen om sug-

gesties te geven. Ze zijn niet tegen de gereglementeerde boekenprijs, maar sug-

gereren aanpassingen om het Vlaamse boekenlandschap terug te stroomlijnen. 

Uitgevers zouden best samen met de boekhandels kunnen bekijken welke markt-
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acties er mogelijk zijn, op maat en met een zekere souplesse. Het Vlaamse consu-

mentengedrag is immers verschillend van dat in andere landen.  

 

Een tweede suggestie is om voor populaire uitgaven de bestaande promotiemoge-

lijkheid uit te breiden van 10 procent naar 20 procent. Het zou de opbrengst ver-

hogen, waarmee ook literair talent een kans kan worden geboden. Op maat van 

de boekhandelaars worden dan mooie lanceringsacties mogelijk.  

 

Een derde suggestie is om de gereglementeerde prijs te beperken tot bepaalde 

genres, met uitsluiting van andere. Het zou de uitgevers de zuurstof opleveren 

waarmee ze goede boeken op de markt kunnen brengen.  

 

Belangrijk is voorts dat een eventuele aanpassing grondig geëvalueerd wordt. Het 

zal niet meer volstaan om maar wat cijfers in een brij samen te brengen. Een 

dergelijke evaluatie moet dan eind 2023 zijn voltrokken. Ook het consumentenge-

drag moet daarin gezien de veranderende markt aan de orde komen. Het komt 

erop aan boeken toegankelijk en attractief te maken.  

 

Tot slot onderstreept Vé Bobelyn het belang van een langetermijnoplossing op Eu-

ropees vlak. Onlinespelers lachen soms met Vlaanderen en zijn wetgeving, waar-

aan ze zich niet houden. Ze spelen trouwens ook op de Nederlandse vaste 

boekenprijs in met acties op maat, die dan vervolgens op de Vlaamse markt regels 

helpen omzeilen.  

 

De GAU-voorzitter roept dan ook op om de gereglementeerde boekenprijs tegen 

het licht te houden met aandacht voor het hele ecosysteem. 

4. Boekhandels Vlaanderen 

Guido De Smet, directeur Retail en b2b Standaard Boekhandel, betwist de inter-

pretatie door de GAU van de cijfers over het dalende marktaandeel van ketenboek-

handels. Zo is een deel van de fysieke boekenverkoop van Standaard Boekhandel 

in 2016 nu in haar onlineverkoop terug te vinden. De directeur heeft de indruk dat 

de vorige sprekers een andere taal spreken, en pleit om vooral oog te hebben voor 

wat iedereen bindt die het boek belangrijk vindt. De cijfers van 2016 en 2020 zijn 

op geen enkele manier te vergelijken. In 2020 bleven de boekhandels twee maan-

den gesloten en retailers als Dreamland en Fun zelfs drieënhalf maanden. De da-

lende verkoop van kinderboeken wijt de spreker precies daaraan. De foute 

interpretatie van die daling in het onderzoek is vandaag helaas door sommigen 

overgedaan.  

 

De directeur gaat dan in op het aspect geloofwaardigheid. In de jaren voor de 

gereglementeerde boekenprijs werden boekhandelaren door sommigen gebrand-

merkt als zakkenvullers. De nieuwste editie van het Van Dale Groot Woordenboek, 

voor velen het icoon bij uitstek, is op de markt gekomen aan een lanceringsprijs 

van 179 euro. De meeste verkopers hebben zich daaraan gehouden. Anderen, zo-

als Fnac, hebben de maximumkorting van 10 procent toegestaan. Zonder die re-

glementering zou de folder van Colruyt uitpakken met die editie aan 99 euro, 

tussen de tomatenpuree en de bananen. Supermarkten hebben immers geen en-

kele stimulans om uit die aanbieding enig rendement te halen. Daarvoor staat hun 

andere koopwaar garant. Dat enorme prijsverschil tast dan de geloofwaardigheid 

van de boekhandel aan, aangezien die de verkoop van boeken wel rendabel moet 

houden. De waarde van een goede naam en faam is niet in cijfers te vatten. Door 

de gereglementeerde boekenprijs hebben de boekhandels die nu herwonnen.  

 

Wouter Cajot, zaakvoerder van Stad Leest/Wunderkammer, wijst er eerst op dat 

Stad Leest, een van de drie grootste zelfstandige boekhandels in Vlaanderen, niet 
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aan GfK rapporteert. Met de beschikbare cijfers is met andere woorden niet alles 

te bewijzen.  

 

Boekhandels stellen een verschuiving in de leespraktijk van jonge mensen vast. 

Het is een algemene trend om meer in het Engels te lezen. Dat heeft niets te maken 

met een tanende interesse voor Nederlandse boeken, en alles met een wereld in 

verandering. Jongeren halen hun informatie vandaag immers uit TikTok, dat vooral 

Engelstalige boeken aanbeveelt. Daar ligt dan ook een grote promotiekans voor 

Vlaamse uitgevers. De jongeren zijn blij dat ze die Engelstalige boeken in de winkel 

aantreffen, maar stappen vervolgens ook met een Nederlandstalig boek naar de 

kassa. Tijden veranderen, maar de fysieke boekhandel blijft belangrijk.  

 

Guido De Smet vervolgt dat de invoering van de gereglementeerde boekenprijs 

niet alleen belangrijk was voor de consument maar ook voor institutionele afne-

mers, waaronder de bibliotheken. Dan gaat het over vele andere elementen dan 

de prijs: innovatie, service, productaanbod en dergelijke. De relatie met bijvoor-

beeld bibliotheken is daardoor kwaliteitsvoller geworden. Een mooie illustratie van 

de reglementeerde boekenprijs als stabiliserende factor is dat de niet-opname van 

school- en wetenschappelijke boeken in het systeem tot een escalatie van kortin-

gen voor de grote aankoopcentrales heeft geleid. Daardoor hebben lagere scholen 

bij het begin van het schooljaar maanden op hun boeken moeten wachten. 

 

Wouter Cajot voegt toe dat de reglementering zuurstof biedt aan boekhandelaren 

als ondernemers. Daarzonder gaat de winstmarge helemaal teniet. Net die marge 

maakt het mogelijk om een pand te huren, personeel in dienst te nemen en een 

diverse collectie op te bouwen. Lokale boekhandels, inclusief de agentschappen 

van ketens, zijn ook enorm belangrijk gebleken tijdens de coronacrisis. Consumen-

ten zijn zich daar toen bewust van geworden. Elke stad is blij met een boekhandel 

in haar winkelstraat, getuigt de vastgoedsector. 

 

Guido De Smet verzekert dat in zijn keten niet minder titels in de rekken staan dan 

voor de reglementering, integendeel. Op de IJzerenleen in Mechelen staan nu 

14.000 referenties, of 2500 meer dan zeven jaar geleden. Goedlopende titels ma-

ken dergelijke investeringen mee mogelijk, ook online. Standaard Boekhandel blijft 

werken op de twee sporen: bestsellers en breed aanbod. 

 

Wouter Cajot vult aan dat boekhandels door de gereglementeerde boekenprijs cre-

atiever zijn moeten worden in hun acties. Als voorbeeld geeft hij een 2+1-actie. 

De focus ligt niet langer op de prijs op zich. Andere voorbeelden zijn duurzame 

draagtassen en verpakkingsmaterialen, boekwijzers en getrouwheidskaarten. 

 

Guido De Smet vermeldt nog een ander gevolg van de reglementering. De prijs is 

niet langer een spelbreker die kleinere en grotere spelers uiteendrijft. Ze hebben 

elkaar meer dan vroeger gevonden in gemeenschappelijke belangen voor de pro-

motie van het boek. Als voorbeelden noemt hij de Boon Literatuurprijs, Druk in 

Leuven, en Lees!. Aan dat laatste initiatief hebben ook de uitgevers meegewerkt. 

 

Wouter Cajot noemt het alarmerend dat de Vlaamse boekhandels, die het hele jaar 

door investeren in fysieke winkels, voorraadkapitaal en bekwaam personeel, van-

daag moeten vaststellen dat hun eigen leveranciers zich als concurrenten opstellen 

en voor een stopzetting van de reglementering komen pleiten. Hij vraagt zich af of 

alle uitgevers er zo over denken. Namens alle boekhandels wil hij daarover een 

collectieve bezorgdheid uitdrukken. 

 

Guido De Smet attendeert nog op het belang van steden en gemeenten. De afge-

lopen jaren zijn wel degelijk boekhandels in Vlaanderen verdwenen, maar men 

moet zich vooral afvragen hoeveel er dat zouden geweest zijn zonder de geregle-

menteerde prijs. Een Zuid-West-Vlaamse stad ondervindt bijvoorbeeld een grote 
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impact van de stopzetting van haar enige boekenwinkel. Als de beschermende re-

glementering verdwijnt, zal de voorbije kaalslag terugkeren.  

 

Wouter Cajot vat samen als besluit. Boekhandels Vlaanderen vzw vraagt het be-

houd van de reglementering, met een verlenging van de termijn van zes maanden 

naar een jaar, en een gedegen analyse van de uitbreiding naar school- en weten-

schappelijke boeken. Hij herhaalt nogmaals dat de reglementering de nodige zuur-

stof en geloofwaardigheid biedt aan de boekhandel en bij uitbreiding aan het hele 

boekenvak in Vlaanderen. Het is de beste garantie voor:  

− de beschikbaarheid van veel referenties;  

− de blijvende ontdekking van boeken;  

− ontmoetingen met auteurs;  

− boekenliefhebbers in boekhandels in Vlaanderen. 

II. Bespreking 

1. Vragen en opmerkingen uit de commissie 

1.1. Marius Meremans 

Marius Meremans herinnert eraan dat minister Sven Gatz in de vorige regeerperi-

ode de gereglementeerde boekenprijs enigszins schoorvoetend heeft ingevoerd, 

maar vervolgens zeer loyaal heeft toegepast. Het commissielid is blij met de eva-

luatie. 

 

De N-VA erkent dat de gereglementeerde boekenprijs nodig is voor de diversiteit 

van het aanbod en voor de boekhandels. De evaluatie bevestigt dat die doelen zijn 

behaald. Tegelijk daalt de boekenverkoop in globo, al stijgt de omzet. Er zijn wel 

meer titels, en dus ook meer boeken die onverkocht blijven. De spreker wijt de 

stijgende omzet per titel van de Vlaamse en Nederlandstalige literatuur aan de 

gereglementeerde boekenprijs.  

 

Dat de verkoop van kinderboeken daalt, baart zorgen, zeker in het licht van de 

toonaangevende auteurs en illustratoren waarover Vlaanderen beschikt. Anderzijds 

blijken mensen minder vaak dan vroeger een boek als cadeau te kopen voor kin-

deren. Er moet dan ook ingezet worden op de promotie daarvan. Leesbevordering 

is essentieel. Het onderwijs heeft een rol te spelen, al kan het niet alles doen. 

 

In de supermarkt lagen vroeger inderdaad meer boeken dan vandaag, maar het 

was geen rijk geschakeerd aanbod. Men beperkte zich tot wat populair was, met 

name op tv, zoals een kookboek, het boek bij een tv-programma of de biografie 

van een bekende Vlaming. Marius Meremans kan wel begrip opbrengen voor de 

bezorgdheid van de uitgevers over die groep consumenten. Wat kan men doen om 

die groep te stimuleren? Het verdient verdere opvolging. 

 

Europese eenvormigheid is wenselijk, maar Europa blinkt zo al niet uit in snelle 

regelgeving en zal dit dossier ook niet bovenaan de stapel hebben liggen.  

 

Als het effect van de gereglementeerde boekenprijs niet ver genoeg reikt, is de 

vraag of de bijkomende suggesties moeten meegenomen worden. Voorts is het 

effect op de auteurs niet geëvalueerd. Hebben zij er baat bij? Is het een wenselijke 

evolutie dat de boekenprijs ervoor zorgt dat de omzet stijgt in weerwil van de 

dalende verkoop?  

 

Hoe staat de sector tegenover een sterke toename van het aantal titels? De medi-

aancijfers verhullen welke uitgaves goed verkopen en welke niet. Zijn er daarbuiten 
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ook cijfers over het aantal titels dat uit de kosten komt? Bestaat er onderzoek naar 

duurzaam uitgeefbeleid en naar de ideale mix van genres en types auteurs? 

1.2. Stephanie D’Hose 

Het verbaast Stephanie D’Hose dat de sprekers in een hoorzitting het onderling zo 

oneens zijn, wat ze veeleer van de commissieleden zou verwachten. Het lid heeft 

Carlo Van Baelen zelden kwaad gezien. Ze herinnert zich de verbazing over de 

cijfers in het Ipsosrapport toen het in de commissie werd besproken (Vragen om 

uitleg Vl.Parl. 2021-22, nr. 1590).  

 

Stephanie D’Hose deelt de kritiek dat het in het rapport mangelt aan interpretaties 

achter de cijfers, en dat het te weinig rekening heeft gehouden met de coronacrisis. 

Misschien moeten de onderzoekers maar ineens terug naar de tekentafel, zelfs al 

heeft hun studie 46.000 euro gekost. Is de commissie het daarmee eens? Moet 

iemand anders die opdracht krijgen? Moet de huidige opdracht worden verlengd 

met een jaar zonder lockdowns? Moet het bijkomende studiewerk niet verbreed 

worden naar het consumentengedrag? Meten alleen zal niet volstaan om te weten, 

zeker als de meting geen valabele cijfers blijkt op te leveren voor een gedegen 

discussie.  

 

Overigens betreurt het commissielid de afwezigheid van Ipsos op de hoorzitting, 

ondanks de uitnodiging die het heeft gekregen. 

 

In de supermarkten liggen er ook zonder korting nog altijd stapels boeken. Het 

gaat daar vooral over boeken van succesauteurs als Pascale Naessens. Bol.com 

lijkt intussen het Vlaamse decreet uit te lachen. Wordt een Europese regeling ook 

bepleit door de Europese koepels van uitgevers? Willen de boekhandelaren een 

compleet nieuwe studie of verkiezen ze om voort te bouwen op de voorliggende, 

met haar eigenaardige cijfers?  

 

Wordt er voldoende gecommuniceerd over de naleving van de reglementering? 

Wat kan men doen bij de vaststelling van inbreuken? De uitbater van Bookz& Booze 

heeft aangekaart dat hij niet weet bij wie hij terecht kan om ze te rapporteren. 

Stephanie D’Hose treedt Carlo Van Baelen bij dat het beleid op dat punt een zwart 

gat lijkt. Ook zijzelf heeft daarover nooit enige communicatie waargenomen. 

1.3. Katia Segers 

Katia Segers stelt vast dat het boekenvak een problematische tak van de cultuur-

industrie blijft. Het beleid moet mee nadenken over de nodige acties om ‘het boek 

te redden’, al vreest het commissielid nu ook weer niet meteen voor het voortbe-

staan van het fysieke boek. 

 

Carlo Van Baelen heeft Katia Segers overtuigd met de haarfijne analyse waarmee 

hij de Ipsosstudie als ondermaats afdoet. Ook zij had Ipsos liefst op de hoorzitting 

zien verschijnen.  

 

Zelf ziet de spreker niet wat een nieuwe kostelijke studie nog kan toevoegen aan 

de grondige analyses in de hoorzitting van vandaag, tenzij een focus op het con-

sumentengedrag. De hoorzitting levert zeker in het veranderende koopgedrag van 

een nieuwe generatie interessante inzichten op.  

 

De internetverkoop is ook na corona een blijver. Het zou wel helpen als daarvoor 

ook de vervoerskosten worden aangerekend, gezien de uitbuiting bij de pakjes-

diensten. Waarom bundelt ook Confituur zijn aanbod overigens niet online? Ook bij 

Streamz zijn de boekhandels betrokken.  
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Dat – vooral jonge – mensen steeds meer andere talen lezen, is geen slechte zaak. 

Een boek in de originele taal lezen helpt uitstekend om een taal te verwerven. 

Betekent dit ook dat in het budget van Literatuur Vlaanderen minder naar vertaling 

hoeft te gaan?  

 

Voorts hoort Katia Segers tegengestelde suggesties: enerzijds van GAU, en ander-

zijds van BoekenOverleg en Boekhandels Vlaanderen. Worden in andere landen 

met een gereglementeerde prijs bepaalde genres uitgesloten?  

 

Hoe staan de andere sprekers tegenover de verhoging van de promotiekorting zo-

als GAU die voorstelt? De facto zou 20 procent korting neerkomen op een afschaf-

fing van de reglementering.  

 

Europese regels zouden de manier bij uitstek zijn om tegen te gaan dat bol.com 

de Vlaamse reglementering vrolijk naast zich neerlegt. 

 

Net als Marius Meremans is Katia Segers ten slotte geïnteresseerd in de impact 

van de gereglementeerde boekenprijs op de auteurs. 

1.4. Karin Brouwers  

Karin Brouwers wijst erop dat de Ipsosstudie en de interpretatie van de cijfers 

vanaf het begin als ingewikkeld zijn gepercipieerd, zelfs door de minister-president. 

De coronacrisis heeft alle economische studies bemoeilijkt. Er moet dan abstractie 

worden gemaakt van de crisiseffecten. Het kan nuttig zijn om voor het overzicht 

pas over enkele jaren een rapport op te stellen. Was er bijvoorbeeld een effect van 

het heropenen van de boekenwinkels tijdens de crisis?  

 

Heeft de minister-president intussen het aangekondigde gesprek met BoekenOver-

leg gevoerd? 

 

Is de verkoop van e-boeken meegerekend in de studie? Zou die daar relevant zijn?  

 

Het maatschappelijke leven komt na corona maar moeizaam terug op gang. Zeker 

oudere mensen zijn terughoudend als het aankomt op het verlaten van de eigen 

woning. Is er overigens ooit een studie gemaakt over de verhouding tussen bibli-

otheek- en boekhandelbezoek, wat in de praktijk toch een vergelijkbare activiteit 

is? Bol.com biedt alvast het voordeel dat iemand die een boek als cadeau vraagt, 

meteen de link naar de onlineverkoop ervan kan doorsturen. Dat kan veel comfor-

tabeler uitvallen dan op goede hoop datzelfde boek in een stadscentrum te gaan 

zoeken. Anderzijds bieden initiatieven als het Leuvense Barbóék een mooie totaal-

ervaring aan boekenkopers. Mogelijk ligt het stijgend aantal boekhandels ook aan 

de beleving die ze aan hun verkoop koppelen, een meerwaarde die de onlinever-

koop niet heeft.  

1.5. Elisabeth Meuleman 

Elisabeth Meuleman polst hoe het nu verder moet met de evaluatie, gezien de niet 

te negeren effecten van de coronacrisis. Moet de evaluatie worden overgedaan?  

 

De situatie van de kinderboeken baart de spreker zorgen. Welke suggesties heeft 

de sector? Zijn er uitzonderingsmaatregelen nodig? 

 

Zijn er Europese benchmarkstudies voorhanden over de verschillende regelingen? 

Welke landen hebben de efficiëntste regeling? 

 

De commissievoorzitter verduidelijkt dat Ipsos wel degelijk was uitgenodigd voor 

de hoorzitting en zelf de vraag had doorgestuurd naar GfK, dat zich echter heeft 
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verontschuldigd. De onderzoekers zijn wel bereid om nagestuurde vragen schrif-

telijk te beantwoorden.  

2. Antwoordenronde  

2.1. Vlaamse Auteursvereniging en BoekenOverleg 

Carlo Van Baelen gaat eerst in op de vraag hoe een dergelijk onderzoek nuttig kan 

worden gevoerd. Economisch onderzoek kan niet worden gevoerd in een laborato-

rium, maar het is wel mogelijk om effecten van een gereglementeerde boekenprijs 

in Vlaanderen en Nederland te vergelijken. Uit zijn eigen onderzoek is gebleken 

dat deze twee landen op dat vlak perfect parallel geëvolueerd zijn, wat dus het 

corona-effect neutraliseert. Aan nieuw onderzoek is er dan ook geen behoefte. Het 

volstaat om zich genoeg te verdiepen in de sector.  

 

Voorts wil de spreker de perceptie rechtzetten dat bol.com zou stunten met kor-

tingen. Het houdt zich zelfs perfect aan de prijs. Wie inlogt, moet zijn nationaliteit 

bekendmaken aangezien de btw op boeken in Vlaanderen 6 procent is en in Ne-

derland 9 procent.  

 

Auteurs worden vergoed op basis van de omzet. Als die stijgt, verdienen ze meer. 

Met meer verkochte boeken had die vergoeding weliswaar nog hoger kun zijn, 

maar in heel Europa daalt de afzet nu eenmaal. Dat is te wijten aan de problemen 

met betrekking tot lezen en boeken. Vlaanderen volgt daarin gewoon de Europese 

trend.  

 

De spreker gaat dan in op het groot aantal onverkochte stocks aan kinder- en 

jeugdboeken bij retailers en entertainmentwinkels. De gemiddelde prijs van die 

boeken bedraagt 7,30 euro. Het gaat bijgevolg niet om Astrid Lindgren, de betere 

Vlaamse auteur of het mooiere prentenboek.  

 

Paul Hermans antwoordt aan Katia Segers dat de trend om andere talen te lezen 

weinig impact zal hebben op de vertaalsubsidies vanwege Literatuur Vlaanderen, 

aangezien het bijna altijd over Engelse titels gaat. Literatuur Vlaanderen zet in op 

een heel waaier aan talen binnen en buiten Europa en wil daarin nog een tandje 

bijsteken. 

 

Het BoekenOverleg heeft voorlopig nog geen formeel gesprek met het kabinet-

Cultuur over de gereglementeerde boekenprijs gehad.  

 

Carlo Van Baelen vult aan dat de vertalingen naar het Nederlands goed zijn voor 

40 procent van de nieuwe Nederlandstalige titels. Voor Engelstalige boeken gaat 

het om maar 2 procent. Van de vertalingen naar het Nederlands verschijnt 85 pro-

cent bij Nederlandse en 15 procent bij Vlaamse uitgevers. 

 

Paul Hermans bevestigt dat heel wat landen reglementeringen kennen, maar die 

zijn allesbehalve eenvormig. Sommige landen, waaronder het Verenigd Koninkrijk, 

hebben ze weer afgeschaft. Anne Bergman-Tahon van de Europese federatie vindt 

het zinvol om EU-lidstaten dit soort maatregelen te laten nemen, gezien de cultu-

rele waarde van het boek. Ze verwacht echter niet dat Europa zelf alle neuzen in 

dezelfde richting zal krijgen. 

2.2. Groep Algemene Uitgevers 

Vé Bobelyn ziet het boekenvak als een ecosysteem. Het vertrekt van de auteur, 

die aanklopt bij een uitgever. Die onderzoekt grondig of hij het werk rendabel kan 

maken en in de kwaliteit en dergelijke gelooft. Dan volgt de eventuele promotie. 

Uiteindelijk moet ook de boekhandel erin geloven.  
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Vlaamse uitgevers verdienen alleen aan boeken die ze – al dan niet origineel of 

vertaald – in het Nederlands publiceren. Aan de verkoop van Engelse of Franse 

boeken in Vlaamse boekhandels verdienen ze niets. De uitgevers hebben vol-

doende zuurstof nodig om Vlaamse auteurs een podium te geven. Uit de jaarlijkse 

royalty statements blijkt dat nogal wat auteurs op dat vlak bedroevend weinig bin-

nenhalen. Sommigen verkopen ondanks alle pogingen moeilijk over de grens met 

Nederland. In Vlaanderen daalt de verkoop. De uitgever raadt aan om daarnaast 

een ander beroep uit te oefenen. Slechts zeer weinigen leven louter van de pen.  

 

Zelfs de zonen van Vé Bobelyn lezen Engelse boeken, wat op zich prima is, maar 

een Vlaamse uitgever zal er geen inkomsten uit halen en wil de Vlaamse auteurs 

in de kijker zetten. Bij gebrek aan zuurstof heeft Houtekiet de jongste jaren be-

paalde debutanten niet kunnen uitgeven. De spreker stelt vast dat veel auteurs 

naar Nederlandse uitgeverijen trekken in de hoop op betere kansen, hoezeer het 

Vlaamse boekenvak ook zijn best doet om hen een forum te geven. Dat betreurt 

ze. In het Vlaamse boekenvak moet er dan ook voldoende aandacht zijn voor de 

eigen auteurs en uitgevers. 

 

Wat het stijgende aantal titels betreft, stelt Vé Bobelyn vast dat sommige uitgevers 

een slechte verkoop van bepaalde titels proberen te compenseren met nog bijko-

mende titels ter wille van de cashflow, dus om een faillissement te vermijden. Als 

er onvoldoende zuurstof komt, kan dat, samen met de Engelstalige concurrentie, 

in de toekomst problemen geven. 

 

De spreker bevestigt dat er inbreuken en ander misbruik bestaan met betrekking 

tot de gereglementeerde boekenprijs. Soms verschijnen online andere prijzen. Zij-

zelf weet als uitgever niet altijd waar ze met een klacht terechtkan en of er gevolg 

wordt aan gegeven. Auteurs geven eveneens aan dat ze inbreuken opmerken.  

 

Of Ipsos e-books en audioboeken meegenomen heeft, weet Vé Bobelyn niet. De 

eerste beslaan de jongste jaren gestaag 2,9 procent of 3 procent van de markt, en 

zijn nooit verder doorgebroken. Die vrees is onterecht gebleken. Het audioboek 

kent daarentegen wel een enorme opkomst, zeker in Nederland en bij jongeren. 

Alle boekenmakers brengen er nu ook audioversies. Die cijfers zullen dus zeker 

moeten meegenomen worden. 

 

Een uitgever heeft weinig of geen zicht op de uitleencijfers van bibliotheken tijdens 

de coronacrisis. De bibliotheken zijn wel vragende partij voor e-books en audio-

boeken. De uitgeverssector is wel geïnteresseerd welke uitleencijfers tegenover de 

gedaalde verkoop staan.  

 

Met betrekking tot de onlineverkoop hoopt de spreker dat boekhandels met een 

belevingsaspect een publiek zullen blijven vinden. Dat is leuk voor uitgevers en 

auteurs. Een deel van het publiek zal echter een voorkeur blijven hebben voor het 

gemak van onlineverkoop. Dan is er een goede wetgeving nodig, die het Vlaamse 

boek daarin afdoende beschermt.  

 

Patrick Boeykens hoorde Carlo Van Baelen zich denigrerend uitlaten over de kin-

derboeken waarvan de verkoop is teruggelopen. De spreker repliceert dat zijn cij-

fers over de dalende verkoop van kinderboeken van vier kwaliteitsvolle Vlaamse 

uitgevers gaan. Het gaat niet over het zogenaamde platgoed. Er is wel degelijk een 

daling, die de uitgevers wijten aan de minder prominente aanwezigheid in bepaalde 

verkoopkanalen. Ze is ook niet uitsluitend toe te schrijven aan de winkelsluiting 

tijdens corona, aangezien de cijfers van 2021 en van de eerste drie maanden van 

2022 de daling bevestigen. 

 

Hoewel het niet aan Patrick Boeykens is om GfK te komen verdedigen, wijst hij er 

wel op dat de onderzoeker op basis van steekproeven werkt, wat verklaart waarom 
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niet elke Vlaamse boekhandel hoeft bij te dragen. De spreker maakt gewag van 

gedegen marktonderzoek. Hij treedt wel bij dat onderzoek nodig is naar de appre-

ciatie van de consument. De uitgevers wijten bepaalde verliezen aan het feit dat 

bepaalde kanalen nu minder vlot bereikbaar zijn als boekenverkoper. Het zou heel 

goed zijn om te weten hoe de consument dat ervaart, en welke rol de korting daar 

speelt. Uitgevers staan trouwens niet te springen om met grote kortingen te 

zwaaien, maar willen wel een oplossing voor een tanende omzet. Daarmee is de 

GAU niet tegen de gereglementeerde boekenprijs. 

2.3. Boekhandels Vlaanderen 

Voor zover Guido De Smet weet, zijn er geen recente studies over de verhouding 

tussen bibliotheken en boekhandels. Uit de praktijk weet hij dat ze goed kunnen 

samengaan als communicerende vaten. Een auteur ontdekken in de bibliotheek 

leidt al eens tot een aankoop bij een boekhandel, en omgekeerd. 

 

De spreker voegt toe dat de door de coronamaatregelen veroorzaakte afwezigheid 

van auteurs op beurzen en in boekhandels een wezenlijke impact heeft gehad. Dat 

men hen al die tijd niet heeft kunnen ontmoeten, heeft een stevige impact gehad 

op de omzet.  

 

Wouter Cajot vult aan dat boekhandels goed op de hoogte zijn van de gereglemen-

teerde boekenprijs, onder meer door toedoen van hun vakvereniging Boekhandels 

Vlaanderen. Ook bij Confituur, de vereniging van onafhankelijke boekhandels, leeft 

dit sterk.  

 

Vlaanderen heeft momenteel hoegenaamd geen handhaving tegen inbreuken. Wie 

een klacht formuleert, krijgt een standaardmail als antwoord en verder niets. In 

Nederland wordt daarentegen een onderzoek gevoerd door het Commissariaat voor 

de Media, dat vervolgens serieuze boetes oplegt aan overtreders. 

 

Tot slot brengt Wouter Cajot in herinnering dat de opname van de boekhandels bij 

essentiële winkels tijdens de tweede lockdown, een grote promotie voor het boek 

is geweest. Dat heeft onbekenden over de vloer gelokt, waaraan men klanten heeft 

overgehouden. In Nederland bleven ze wel dicht en hebben de onlinespelers de 

vruchten geplukt, zij het in een zeer vernauwd assortiment. Men verkocht voort-

durend dezelfde 250 boeken. De uitgevers waren dan ook blij dat de winkels weer 

open mochten.  

2.4. Aanvullende beschouwingen 

Carlo Van Baelen herhaalt dat de cijfers in het Ipsosrapport over het aandeel van 

de Vlaamse auteurs en uitgevers totaal onbetrouwbaar zijn, wat Patrick Boeykens 

erkent. Er zijn twee bronnen door elkaar gehaald.  

  

Patrick Boeykens nam zelf het initiatief om met Europese collega’s te praten over 

de gereglementeerde boekenprijs. Hij heeft alvast afspraken met Wallonië en  

Nederland over de toepassingen die zij hanteren. De spreker is bereid de resultaten 

daarvan te delen met de commissie. 

 

 

Elisabeth MEULEMAN, 

voorzitter 

 

Karin BROUWERS 

Katia SEGERS, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

GAU Groep Algemene Uitgevers 

GfK Growth from Knowledge  

kmo kleine of middelgrote onderneming 

KVB Koninklijke Vereniging van het Boekenvak 

VBBB Vereniging ter Bevordering van de Belangen des Boekhandels 

VBVB Vereniging ter Bevordering van het Vlaamse Boekwezen 


